
 

 

 
SaskaĦā ar Latvijas Republikas Zemkopības ministrijas un SIA „Latvijas Lauku konsultāciju un izglītības 

centrs” 

2013. gada 28. janvārī noslēgto līgumu Nr. 2013/15, aktivitāte „Nozaru ekspertu ziĦojumi.” 

Atbalsta Zemkopības ministrija un Lauku atbalsta dienests. 

Atskaite par dalību COPA-COGECA un Eiropas Komisijas rīkotajā 

darba grupā: 

CūkgaĜa 

29.-30.aprīlis 2013, Brisele 

 

Izskatāmais jautājums: 

Darba grupas vadītāja un vadītāju vietnieku vēlēšanās 

Rezumējums: 

Grupas vadītāja amata pretendenti:  

• Mr. Antonio Tavares (CONFAGRI) Portugāle 

• Mr. Stewart Houston (NFU) Lielbritānija 

Grupas vadītaja vietnieka amata pretendenti:  

• Mr. Miguel Higuera (ASAJA) Spānija 

• Ms. Margareta Åberg (LRS) Zviedrija 

Par darba grupas vadītāju ar 72 balsīm pret 69 ievēlēja Mr. Antonio Tavares (CONFAGRI) 
Portugāle. Baltijas valstu pārstāvji balsoja par Mr. Stewart Houston (NFU) Lielbritānija. 

Par vietniekiem ievēlēja abus izvirzītos pretendentus. 

Izskatāmais jautājums: 

Jaunākā informācija par situāciju cūkgaĜas tirgū un lopbarības tirgū. 

Rezumējums: 

Tiek noziĦots, ka sagaidāms cūkkopības produkcijas ražošanas apjomu samazinājums. 
Vidējo kautsvara cenu 2013.gadā prognozē 1,70 eiro.  

Lai arī Eiropā lēnām samazinās kopējais sivēnmāšu skaits, paaugstinoties ražošanas 
rādītājiem, nokauto cūku skaits praktiski nesamazinās un līdz ar to cenu Ĝoti ietekmē eksporta 
rādītāji. 

Izskatāmais jautājums:  

Tirdzniecības sarunu stāvoklis attiecībā uz: Krievijas aizliegumu un (Mercosur - 
Argentīna,Brazīlija,Paragvaja, Urugvaja), ASEAN (Bruneja, Filipīnas, Indonēzija, Kambodža, 
Laosa, Malaizija, Šrilanka, Singapūra, Taizeme un Vjetnama), Kanāda un Japāna)  

Rezumējums:  

Svarīgākās diskusijas ir par Krievijas eksporta aizliegumiem. Tagad, kad Krievija ir aizliegusi 
dzīvu cūku eksportu ne tikai no Baltijas valstīm, bet arī gaĜas no Vācijas, Spānijas un 
Holandes, ir beidzot nepārprotama vēlme šo tirgu atgūt. Nolemts par šo jautājumu stingri 
diskutēt Komisijā. 

Japānas tirgū Ĝoti ir ieinteresēta Dānija. Ja šī gada laikā neatrisinās visas pretrunas, var 
jautājums apstāties uz ilgu laiku. 
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No Mercosur valstīm Eiropas cūkgaĜas tirgū Ĝoti ieinteresēta ir Brazīlija. Taču te Eiropas 
cūkkopjiem ir bažas, vai Brazīlija spēs ievērot līdzvērtīgas prasības cūku izaudzēšanā kā ir 
Eiropā? Vai neveidosies negodīga konkurence?  

Latvijai un visām Baltijas valstīm kopā svarīgākais ir dzīvu cūku eksporta jautājums uz 
Krieviju, ko arī vēlreiz atgādinājām. 

Izskatāmais jautājums: 

COPA – COGECA ziĦojums: Ietekmes novērtējums par brīvās tirdzniecības līgumu ar ASV 

Rezumējums:  

ES uz ASV eksportē vīnu, sieru un olīveĜĜu . Kopējais eksporta apjoms ir 4.4. miljardi EUR. 
ASV ir 3 lielākais lauksaimniecības izejvielu piegādātājs ES, jo īpaši augu proteīna, kur no 4 -
6 mēnešiem gadā ES ir pilnībā atkarīga no importa. Izejvielu imports 4.3. miljardi EUR. 

Abas puses, gan Eiropa un ASV, ir ieinteresētas savstarpējā tirdzniecībā. No kopējā 
tirdzniecības apjoma 2% veido lauksaimniecības produkcija. ASV šo apjomu vēlētos 
palielināt, taču daudz ko ietekmē dolāra/eiro kurss. 

Mana un pārējo dalībvalstu pārstāvju pozīcija ir, ka ir strikti jānodefinē, kādu cūkgaĜu ASV 
drīkst uz Eiropu eksportēt. Jo šobrīd ASV ir pavisam citas cūku labturības prasības un arī 
ēdināšanā ir atĜauts izmantot dažādus augšanas veicinātājus, kas ir aizliegti Eiropā. 

Izskatāmais jautājums: 

Cūku aizsardzības direktīva - Informācija par sivēnmāšu grupveida turēšanu, manipulējošie 
materiāli + cūku kastrācija. 

Rezumējums:  

Cūku audzētājiem ir uztraukums, ka joprojām vēl nav atrasta droša, ražotājus apmierinoša 
alternatīva metode cūku kastrācijai. Taču vēl ir laiks un vairāki zinātniskie institūti strādā pie 
šī jautājuma. Ir valstis, kuras vairāk sliecas uz vakcīnas izmantošanu, ja vien gūs drošus 
apstiprinājumus tās nekaitīgumam cilvēkiem, un ir valstis, kas veiks kuiĜu nobarošanu un 
atradīs gaĜai īpašu pielietojumu. 

Attiecībā uz sivēnmāšu grupveida turēšanu, joprojām ir valstis, kurās 100% šis jautājums nav 
atrisināts. Protams, pārējiem tas liekas Ĝoti negodīgi un cer uz Komisijas ātrākām kontrolēm 
un šī jautājuma risinājumu.  

Kas attiecas uz grupveida sivēnmāšu turēšanu, Latvijā cūku audzēšanas saimniecības ir šo 
jautājumu atrisinājušas. 

Izskatāmais jautājums:  

Jaunais dzīvnieku labturības pamatlikums, ko mēs varam sagaidīt: kritēriji un indikatori – 
informatīvs jautājums. Šobrīd EK aktīvi strādā pie jaunā dokumenta izstrādes un 
apspriešanas, ietverot gan augu un dzīvnieku veselību, gan oficiālo kontroli attiecībā uz 
augiem, dzīvniekiem, pārtiku un barību. 

Rezumējums:  

Jaunais dzīvnieku veselības likums tiek uzlabots ar mērėi, lai panāktu vēl lielāku drošību 
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patērētājiem, tajā pašās laikā neuzliekot jaunus slogus ražotājiem. ES daudz 
lauksaimniecības dzīvnieku produkcija tiek eksportēta, tāpēc svarīga ir produkcijas kontrole 
un izsekojamība, ko arī jāuzlabo jaunajam dokumentam. 

Šobrīd vēl nav komentāru, jāpagaida visu priekšlikumu apkopojums. 

Izskatāmais jautājums: 

Vadlīniju piemērošana cūku transportēšanai 

Rezumējums:  

Pārstāvju viedoklis ir, ka COPA-COGECA ir jāpiedalās jauno vadlīniju izstrādē, sevišėi 
pievēršot uzmanību tādu dzīvnieku transportēšanai, kuri ir jākauj, bet nav dažādu iemeslu dēĜ 
transportējami. 

Dzīvu cūku transportēšana mums ir svarīga ne tikai ES robežās, bet cerībā, ka reiz atkal 
drīkstēsim tirgoties ar Krieviju, arī uz trešajām valstīm. Vadlīnijām ir jābūt Ĝoti elastīgām, lai 
pārvadātāji un kontrolētāji drīkstētu patstāvīgi pieĦemt lēmumus atbilstoši konkrētai situācijai. 

Izskatāmais jautājums: 

Situācija par izcelsmes marėējumu DG SANCO konsultācijas brīvprātīgajā marėēšana, kur 
gaĜa ir kā galvenā sastāvdaĜa. 

Rezumējums:  

Šis jautājums tiek izskatīts katrā cūkgaĜas grupā. Un kā vienmēr, dalībvalstu pārstāvjiem ir 
divi viedokĜi. Valstis, kuras ir cūkgaĜas eksportētājas (Dānija, Vācija, Nīderlande), vēlas, lai 
marėējums saturētu pēc iespējas mazāk informācijas, piemēram, tikai, ka ražots ES. 
Savukārt valstis, t.sk. Latvija, kas ir cūkgaĜas importētājas, vēlētos, lai gaĜai ir pilns 
marėējums – dzīvnieka dzimšanas, nobarošanas un nokaušanas valsts. 

Latvijas cūkaudzētāji ir par to, lai pircējiem būtu pilna informācija par cūkgaĜas izcelsmi, kurā 
valstī dzimis sivēns, audzis un nokauts.  

Izskatāmais jautājums: 

Atkārtoti pārstrādātu dzīvnieku lietošanu barībā 

Rezumējums:  

Cūkaudzētāji ir par lētāka un pilnvērtīgāka proteīna izmantošanu dzīvnieku ēdināšanā, ko 
varētu iegūt no dzīvnieku valsts izejvielām. Jautājuma juridiskā un praktiskā puse jāsakārto 
tā, lai patērētājam nerastos ne mazāku šaubu par cūkgaĜas nekaitīgumu. 


